
6

گروه اقتصــادی - مدیرعامل 
اســامی  جمهــوری  کشــتیرانی 
ایــران اظهار داشــت: در بنادری با 
محدودیت هایی مواجه هســتیم اما 
درباره کشتی صحبت نکردم و تاکید 
دارم کــه محموله های صاحب بار را 

به تمام مقاصد می رسانیم.
محمدرضــا مــدرس خیابانی 
دربــاره فعالیت ناوگان کشــتیرانی 
جمهوری اســامی ایران و انتشــار 
اخباری دربــاره کاهش فعالیت این 
نــاوگان بــه دلیل تحریم هــا اظهار 
داشــت: به هیچ وجه توقف ناوگان 
کشتیرانی جمهوری اسامی ایران و 

عدم فعالیــت آن صحت ندارد و دو 
سال گذشته بیشــتر میزان حمل بار 
را داشــتیم و سال گذشته بیش از ٢٧ 
میلیون و ٧٠٠ هزار تن بار و دو سال 
گذشــته بیش از ٢٧ میلیون تن بار از 
طریق ناوگان کشــتیرانی جمهوری 
اســامی جابه جا شــد و در این دو 
ســال رکورد ۵٠ سال گذشته حمل 
و نقل شــرکت کشــتیرانی شکسته 
شد. بنابراین این موضوع که ناوگان 
کشــتیرانی جمهوری اسامی پارک 
شــده و فعال نیســت، اصا صحت 

ندارد.
وی در پاســخ به این سوال که 

ناوگان کشتیرانی جمهوری اسامی 
ایران امکان تردد به تمام بنادر چین و 
هند را دارد، گفت: از لحاظ حمل کالا 
به بنادر دنیا محدودیتی ایجاد نکردیم 
و به شــیوه های مختلــف تقاضای 
صاحبــان بار به همه مقاصد پاســخ 
می دهیم و هیــچ بندری محدودیتی 

بابت حمل کالا نداریم.
مدیرعامل کشتیرانی جمهوری 
اســامی ایران با تاکید بــر اینکه با 

شــیوه های مختلف تحریم ها را دور 
می زنیــم، ادامه داد: بــه تمام مقاصد 
چین و ســایر کشــورها به استثنا دو 
کشــور که یکی از آنها اصا به عنوان 
کشــور قبول نداریم و یک کشــور 
آمریــکا به تمام بنــادر دنیا حمل بار 
را انجام می دهیــم و بار را به مقصد 

نهایی می رسانیم.
مدرس خیابانی درباره افزایش 
بهای تمام شــده این شرکت به دلیل 

تحریم ها افزود: سال گذشته دوباره 
رکورد درآمدی و سودآوری شرکت 
را شکستیم. وی در پاسخ به این سوال 
که این گونه نیست که بندری در دنیا 
اجــازه پهلوگیری را به کشــتی های 
کشــتیرانی جمهوری اســامی را 
ندهــد، تاکید کــرد: در بنــادری با 
محدودیت هایی مواجه هســتیم اما 
درباره کشتی صحبت نکردم و تاکید 
دارم کــه محموله های صاحب بار را 

به تمام مقاصد می رسانیم. 
مدیرعامل کشتیرانی جمهوری 
اســامی ایران گفت: موضوع مهم 
برای کشــورمان حمل بار اســت. 
بنابراین نه تنها کشتی های کشتیرانی 
پارک نیست بلکه درآمد و سودآوری 
هم افزایش یافته و البته زیان ده هستیم 
و هزینه های این شرکت بالا است. اما 
در نهایت درآمد این شرکت دو سال 
پی در پی افزایش پیدا کرده  و رکورد 

۵٠ ســال گذشته رو جابه جا کردیم. 
البته امسال نرخ کرایه کاهش یافته و 
مسلما درآمد ما هم متاثر از آن خواهد 
بود اما در همین شرایط بار تجار را به 
تمام مقاصد می رســانیم و بار ایرانی 
به تمام بنادر به جز دو کشــور قابل 
حمل است و در این موضوع کشتی 

مهم نیست.
مــدرس خیابانــی تاکید کرد: 
در همین شــرایط برای صاحبان بار 

ارزان تریــن و رقابتی ترین قیمت ها 
را اعمــال کرده ایم و بــا ارزان ترین 
قیمت ها بار ایرانی را حمل می کنیم.

مدیرعامل کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران:

باررابهتمامبنادردنیابهجزدوکشورحملمیکنیم

رئیس سازمان ملی استاندارد ایران:

 

اقتصادی

گروه اقتصــادی- »محمدرضا 
فرزیــن« در گفت وگویــی تفصیلی 
توضیحاتــی درباره رویکــرد خود در 

حوزه پولی و ارزی کشور ارائه کرد.
وی در پاســخ به ســوالی درباره 
اصاح نظام بانکــی و اقدامات بانک 
مرکــزی برای رفع بی ثباتی ناشــی از 
ناترازی بانک هــا، توضیح داد: از همان 
روزهای نخســت فعالیتــم در بانک 
مرکزی چنــد کار درباره بانک ها انجام 
شــد که تداوم دارد. قانــون بانکداری 
مرکزی کشور که بخش عمده ای از آن 
در مجلس به تصویب رســیده و موارد 
اختافی میان مجلس و شورای نگهبان 
در مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
در حال بررسی اســت. فرزین افزود: 
همچنیــن طرح دیگــری در مجلس 
با عنــوان بانکداری تهیه شــد که در 
بخش های مختلفی از آن به اصاح نظام 
بانکی اشاره شده است. ما به آن بخشی 
که مربوط به بانک مرکزی است ورود 
کردیم و امیدواریم که این بخش اصاح 
شود. وی بیان داشت: در زمینه بررسی 
قانــون مربوط به بانکــداری مرکزی 
پیشرفت و تفاهم های جدیدی داشتیم، 
زیرا اختاف نظرهایی با دوســتان در 
این باره وجود داشت. همچنین به قانون 
بانکــداری هم ورود کردیم و نظرهای 
اصاحی خود را به مجلس اعام کردیم 
و به تفاهم هایی هم رسیدیم و امید است 
این طرح با اصاحات مورد نظر در آینده 
نزدیک در صحن علنی مجلس قرائت 
شــود. رئیس کل بانــک بانک مرکزی 
اظهار داشت: اصاح نظام بانکی حتی 
در جلسه سران سه قوه هم مطرح است 
و البته ما هم معتقدیم این کار باید انجام 
شــود و سیاســت های جدیدی برای 
نظام بانکی نوشــته شود، زیرا نقدها و 

چالش ها بسیار جدی است.
دلایلناترازیبانکها

وی بــا اشــاره به اینکــه یکی از 
چالش های جدی در این زمینه، مساله 
ناترازی )عدم تعــادل بین دارایی های 
بانک ها و بدهی های آنها( بانک هاست، 
افزود: قبل از هر چیز می خواهم اندکی به 
مساله ناترازی بانک ها از لحاظ مفهومی 

بپردازم، چون بسیاری تعبیرهای اشتباه 
و ناروایی از مســاله ناترازی ها دارند. 
در نظــام بانکــی ناترازی هــا به طور 
 Insolvency :عمده دو نوع هســتند
)اعســار/درماندگی/ ورشکستگی( یا 

illiquidity )عدم نقدینگی(.
فرزین ادامــه داد: ناترازی از نوع 
ورشکستگی بدین معناست که سمت 
چپ و راســت ترازنامه بانک در تعادل 
نباشــد و بدهی ها بیشــتر از دارایی ها 
باشــد. نزدیک ۹٠ درصــد از ناترازی 
بانک ها در ایران از نوع ورشکســتگی 
)Insolvency( نیســت، بلکــه از 
 )illiquidity( نــوع عدم نقدینگــی
است؛ به معنای دیگر، بانک ها در ایران 
ورشکسته نیستند، بلکه فقط نقدینگی 

لازم را ندارند.
وی اضافه کرد: این بدین معناست 
که بانک ها یا افزایش ســرمایه نداده اند 
یا اینکه بخش عمده ای از منابع شان به 
دارایی تبدیل شــده و چــون به دارایی 
تبدیــل شــده، نظام بانکــی با چالش 
نقدینگی روبه رو است. از این منظر نظام 
بانکداری در ایران ورشکســته نیست، 
بلکــه به دلیل تبدیل منابــع به دارایی، 
نقدینگــی لازم را در اختیار ندارد و در 

این زمینه با چالش مواجه  شدند.
رییس کل بانک مرکــزی اظهار 
داشــت: بخشــی از کمبود نقدینگی 
بانک ها )به ویــژه بانک های دولتی( به 
ناترازی دولت برمی گردد؛ به این معنا که 
دولــت به آن ها این ناترازی را به انحای 
مختلــف تحمیل کرده اســت. همین 
وضعیت هم برای مجلس صادق است 
و مجلس هم بخشی از این ناترازی ها را 

به بانک ها تحمیل کرده است.
وی گفــت: نکته بعــدی هم این 
اســت که بانک های دولتــی افزایش 
سرمایه نداده و کفایت سرمایه آن ها هم 
منفی شده است. مورد سوم هم این است 
که بانک ها از دولت مطالبات داشتند و 
بــه مرور زمان دولــت این مطالبات را 
پرداخت نکرد و با انباشت بدهی مواجه 
شــد. خود دولت هم با ناترازی مواجه 
شد و همین مساله باعث شد مطالبات 
بانک ها پرداخت نشــود.فرزین با بیان 
اینکه مشــکات مربوط بــه ناترازی 
برخی از بانک ها هم یا ناشــی از فساد، 

عدم نظارت دقیق و مسائلی مشابه این 
بوده است، افزود: به همین دلیل نخستین 
مســاله ما در نظام بانکی مقوله ناترازی 
اســت و در این مســیر از ابزار حقوقی 
هم استفاده می کنیم. بانک مرکزی البته 
اقتدار لازم را در این خصوص داشــته 
و فرآیند در حال انجام است. این را هم 
باید بگویم که بخشی از مساله هم حل 

شده است.
رئیــس کل بانــک مرکــزی در 
خصــوص اینکه ناتــرازی بانک ها از 
نوع فقدان نقدینگی و دارایی پرریسک 
بانک هاست که موجب رشد نقدینگی و 
پایه پولی می شود، توضیح داد: بسیاری 
به محض اینکه می گویند بانک ها ناتراز 
هستند، نظام بانکی را ورشکسته تلقی 
می کننــد. اما من می خواســتم بگویم 
بانک هــای ایران همان طــور که تایید 
فرمودید با فقدان نقدینگی روبه رو است 

و این مساله را باید حتماً تفکیک کنیم.
از مشــخصی دستهبندی

بانکهانداریم
وی اظهارداشــت: مســاله دیگر 
در نظــام بانکی ما این اســت که هنوز 
دســته بندی مشــخصی از بانک هــا 
نداریــم. به طور مثــال، مــا در ایران 
بانک های توســعه ای داریم که به مثابه 
بانک های تجاری عمــل می کند و در 
همه شهرها شعبه تاسیس کرده اند و از 
همه مردم در حال تامین مالی هســتند. 
در صورتــی که ما می دانیم نحوه تامین 
مالی بانک های توسعه ای و بانک های 
تجاری متفاوت اند. یعنی در بانکداری 
ما بانک های متفاوت، کارهای مشــابه 
انجام می دهند. اساساً ما باید بانک های 
تخصصی داشته باشــیم و بانک های 
تجاری یا توسعه ای هم فعالیت هایشان 
و هم اساسنامه شان با همدیگر فرق دارد 
و این هم در نظام های بانکی دنیا پذیرفته 
شده و معمول است. متاسفانه بانک ها 
در ایران برخاف فعالیت تخصصی شان 
همه نوع فعالیت بانکی انجام می دهند. 
البته ما در قانون بودجه همین مســاله 
را دیدیــم و مجلس هــم خودش این 
موضوع را پیگیر اســت و توانستیم به 
تفاهم هــای خوبی در این باره دســت 
یابیم. فرزین تاکیــد کرد: برای خروج 
از ناتــرازی بانک ها، بانک مرکزی نیاز 

بــه اختیارات دارد و اگر اختیارات لازم 
را در این باره داشــته باشد، ما می توانیم 
مســاله دارایی بانک ها را به طور شفاف 
و روشــنی مدیریت کنیم. ما این مساله 
را در قانون بودجه هم در نظر گرفته ایم.
دغدغهبانکداریبدونربا

وی گفت: یکی از دیگر مسائلی که 
ما پیگیر هستیم، دغدغه مومنین نسبت 
به مقوله رباســت که به صورت جدی 
در نظام بانکی ما مطرح است. برخی از 
عقود بانکداری اسامی ما عماً بر مبنای 
عقود اسام نیست و ما قصد داریم این 
دغدغه را در کشور حل کنیم. اگرچه در 

بانک مرکزی شورای شریعت تشکیل 
شده و عقود بررسی می شود، اما اگر به 
صورت تخصصی عقود را مورد بررسی 
قرار بدهیم باعث می شود عقود مبتنی 
بر اصول شریعت اجرا و در نظام بانکی 

باید به این موضوع توجه جدی شود.
چالشانتشارآمار

رئیس کل بانــک مرکزی درباره 
عدم انتشار برخی آمار در بانک مرکزی 
بیان داشت: ما بحث انتشار آمار را محدود 
نمی کنیم. درباره آمار تورم به دلیل اینکه 
قانون مقرر کرده مرکز آمار آن را منتشر 
کند، ما دیگر آن را منتشــر نمی کنیم و 

بیشتر یک حکم قانونی است. هر چند 
هنوز اختاف هایی بر سر منبع انتشار آن 
مطرح اســت، اما به دلیل مساله قانونی 
بودن آن، از انتشــار آمار مربوط به تورم 
جلوگیــری کردیم. مــا در تحلیل ها و 
پژوهش هــای خود تورم را محاســبه 
می کنیــم. در مورد وقفــه آمار مربوط 
بــه تحولات بازار مســکن نیز به دلیل 
اختاف بر صحت و اعتبار منابع آماری 
آن بود که حل شــد و به تازگی دوباره 
انتشــار آمار آن از سر گرفته شده است. 
وی افزود: همین مســاله توقف یا عدم 
انتشار آمار به دهه ۸٠ هم برمی گردد که 

بانک مرکزی به دلیل اختاف با وزارت 
صمت درباره بحث آمار مربوط به رشد 
صنعت مجبور به عدم انتشار آمار شد که 
من در آن زمان معاون وزیر اقتصاد بودم 
و به این مساله ورود کردم و البته در ادامه، 
اختاف دیدگاه حل شد. این اختاف 
نگاه و دیدگاه در همه دولت های قبلی 
هم بوده و عماً باعث شــده در انتشار 
برخی آمار وقفه ایجاد شود. اما این نکته 
را یادآور شوم که این به معنای سیاست 
عدم انتشــار آمار نیست. البته برخی از 
آمارهای اقتصادی هم ممکن اســت به 
دلیل محدودیت ها و ماحظات امنیتی 
ضروری نباشــد که به صورت عمومی 
منتشر شود. همچنین برخی اطاعات 
مالی را نمی توانیم شفاف کنیم، آن هم به 
این دلیل که بتوانیم مسائل و معضات 

شکل گرفته را برطرف کنیم.
فرزین گفت: ما قصد داریم آمار را 
بــه صورت دقیق و به موقع ارائه بدهیم 
و من هم کاماً با این خط مشی موافقم. 
من به کارشناسان و مدیران بانک مرکزی 
گفته ام که آمار حتماً به موقع و دقیق منتشر 
شود، اما همراه آن، تحلیل آمار هم منتشر 
شــود. الان یک عده ای در تاش اند با 
تحلیل هــای منفی و فضــای انتظاری 
منفی، شرایط را برای عامان اقتصادی 
و کسب وکارها پرریسک جلوه دهند. 
انتظارات تورمی در ایران هنوز بالاست 
و آماری که منتشر می شود، ممکن است 
به دلیل سوءبرداشت یا تحلیل نادرست 
فضای جامعه را دوباره به هم بریزد، اما 
سعی داریم آمارها را دقیق تر، به روزتر و 
با تحلیل منتشــر کنیم. رئیس کل بانک 
مرکزی ادامه داد: مساله اضافه برداشت 
بانک ها را بسیاری به عنوان یک ردیف 
حسابداری بزرگ نمایی و اشتباه تحلیل 
کردند و در تــاش بودند به انتظارات 
تورمی دامن زنند. این در حالی اســت 
کــه اضافه برداشــت بانک ها ممکن 
اســت ناشــی از خط اعتباری یا ریپو 
)توافق نامه بازخرید( باشد. بسیاری بر 
این سوءبرداشت ها و تحلیل های اشتباه 
سوار می شوند و با هشدارهای عجیب 
و غریب که با دلهره و ترس همراه است، 
باعث چالش جدی برای سیاستگذاری 

پولی می شوند.
متغیرهایپولیتحتکنترل

است
وی درباره طرح مباحثی در زمینه 
ابرتــورم کــه نرخ ارز جلــوه ای از آن 
اســت، گفت: بانک مرکزی به صورت 
ماهانه انتظارات و وضع اقتصادی را در 
مصاحبه با فعالان اقتصادی می سنجد. 
بخش عمده ای از سیاســت های بانک 
مرکزی بر مبنای همان ســنجش افکار 
اســت که انتظارات و دیــدگاه فعالان 
اقتصادی است. شما می دانید که اگر در 
اقتصاد افراد فکر کنند و انتظارات شکل 
گیرد حتی اگر آن اتفاق به صورت عملی 
نیفتاده باشد، اما انتظارات بر پدیده های 
اقتصادی می تواند تاثیر خود را بگذارد.

فرزین ادامه داد: فضای انتظارات 
اگرچه روبــه بهبود اســت، اما رفتار 
متغیرهای اقتصادی به عملکرد اقتصادی 
مسوولان هم وابسته است. با این وصف 
همچنان فضای انتظارات جامعه تورمی 
است، ولی متغیرها تحت کنترل هستند. 
من از جانب متغیرها نگران نیســتم، اما 
نگران انتظارات هســتم. البته با بهبود 
شــرایط در حوزه سیاست خارجه که 
با گشــایش هایی حاصل آمده اســت 
و امیدواریم تداوم هم داشــته باشد، تا 
حــدودی امیدوار به بهبــود انتظارات 

تورمی هستیم.
وی اظهارداشت: ما سال گذشته 
۶۵ میلیــارد دلار به واردات اختصاص 
دادیم که نســبت به سال قبل از آن ۱٠ 
میلیاد دلار و نســبت به دو سال گذشته 
٢۱ میلیارد دلار بیشتر بود. نکته مثبت در 
این خصوص این بود که بخش عمده ای 
از ارز صادراتــی ما ناشــی از صادرات 
غیرنفتی اســت. ما توانســتیم اقتصاد 
کشــور را با درآمدهای غیرنفتی تامین 
کنیم و وابستگی تولید ناخالص داخلی 
ما به نفت نسبت به بقیه کشورهای منطقه 
و همسایه همچون عربستان بسیار کمتر 
اســت. بیشــتر نگرانــی ام از فضای 
انتظارات است. هر چند گشایش هایی 
حاصل آمده و در بازار مسکن و خودرو 
شــاهد کاهش قابل توجه قیمت ها و 
التهاب هــا بودیم، اما امیدواریم با اتفاق 
نظر و همراهی که در بدنه دولت نسبت 
به مســاله ســایر متغیرهای اقتصادی 
همچون رفع ناترازی ها هست، بتوانیم 

شرایط را بهبود ببخشیم.

رئیس کل بانک مرکزی:

مشکل بانک های ناتراز، 
نقدشوندگی است

رئیس کل بانک مرکزی گفت: بخش عمده ای از منابع بانک ها به دارایی تبدیل شده و به همین علت نظام بانکی 
با چالش نقدینگی روبه رو است.

گروه اقتصــادی - وزیر امور 
اقتصــادی و دارایــی از مدیرعامل و 
اعضــای هیات مدیره بانک مســکن 
خواســت، در کنار تاش برای حفظ 
منافع بانک و ســودآوری آن، بسته ای 
جامع برای تأمین مالی بخش مسکن 

کشور آماده کنند.
ســید احســان خاندوزی طی 
ســخنانی در مجمــع عمومی عادی 
ســالیانه بانک مســکن که در محل 
وزارت اقتصــاد برگزار شــد، پس از 
اســتماع گزارش هیئت مدیره بانک 
مذکور، ضمــن تقدیــر از زحمات 
مسئولان این بانک اظهار داشت: بانک 
مســکن یکی از بانک هایی است که 
کارآمدی آن خیلی فراتر از یک بانک 
تخصصی توســعه ای صرف بوده و 
نقشی اساسی در پیشبرد بخش واقعی 
اقتصاد، ایجاد رضایتمندی اجتماعی و 

عدالت اجتماعی دارد.
وزیر اقتصاد با اشاره به اهداف و 
برنامه های دولت سیزدهم در خصوص 
تأمین مسکن نیازمندان، گفت: توجه به 

همین دغدغه های دولت در خصوص 
مسکن، خود بخود ضرورت افزایش 
ضریــب کارآمدی بانک مســکن را 
گوشــزد می کند و من خیلی امیدوارم 
که ســال پیش رو و ســال های آینده 
سال هایی باشــد که  شاهد نقش ویژه 

این بانک در این راستا باشیم.
رئیــس مجمع عمومــی بانک 
مســکن تصریــح کــرد: یکــی از 
آســیب پذیری های بانک مسکن در 
حدود یک ســال گذشته، این بود که 
ما فرصت مدیریتی کمی برای پیشبرد 
امور داشتیم چرا که متأسفانه دوره اداره 
بانک بوسیله سرپرست، قدری زیادی 
طول کشــید، در حالــی که من خیلی 
تاش کردم که این دوره از همان مدت 
مقرر سه یا چهار ماهه قانونی فراتر نرود.
خاندوزی با ابراز امیدواری برای جبران 
این عقب ماندگی به واسطه انگیزه سید 

عباس حسینی مدیر عامل جدید بانک 
مسکن تأکید کرد: ما در بانک مسکن 
نیازمند یک برنامه عملیاتی بسیار دقیق، 
روشن و توأم با وجوه تحولی هستیم.

وی گفــت: بانک مســکن یک 
ذخیره و انباشــت تجربه و مدیریت 
بســیار خوب دارد و بنظرم این یکی 
از وجوهی اســت کــه دلالت دارد بر 
اینکه باید وضعیت بانک بهتر از شرایط 
کنونی باشــد و بالقوه، انتظار ما نیز از 
چنین ســرمایه های خوبی در بانک 
مسکن این است که بتوانند با فوریت، 
نســبت به برنامه ریــزی برای تحقق 
چشم انداز مقطع ۱۴٠۴ )پایان دولت( 
اقدام کنند و در ادامه، برای مقاطع بعد 
از آن نیــز برنامه های عملیاتی تحول 
گرایانه ای را در دســتور کار بگذارند 
که بتواند وضعیت برخی شاخص های 
بانــک را که برای ما و شــما چندان 

رضایت بخش نیست، اصاح کند.
وزیر اقتصاد ادامــه داد: یکی از 
مصادیق نقاط ضعف بانک مســکن، 
برخی مشــکات ســخت افزاری و 
نــرم افزاری آن در مقایســه با رقبای 
دیگر بانک در شــبکه بانکی است که 
خوشبختانه اطاع دارم، هیئت مدیره 
بانک، برنامه جامعی برای ایجاد تحول 

در این خصوص دارد.
وی بــا بیان اینکــه در دوره ای، 
بانک مســکن به لحاظ جذب سپرده 
های مردمی، دست خیلی پری داشت، 
عنوان کرد: هم اکنون نیز باید شیوه ها 
و طرح های خاقانه، با توجه به تغییر 
شرایط اقتصادی و نیاز ها و ذائقه های 
مشتریان، در دستور کار بانک قرار گیرد 
و امروز وقت آن اســت که شاهد یک 
طرح و برنامه قوی تر در بانک باشیم و 
این جزو اموری اســت که باید خیلی 

تقویت شود.
وزیــر اقتصاد یادآور شــد: البته 
ناترازی یــا بی انضباطی برخی دیگر 
از بانک ها کــه موجب جذب جریان 
سپرده ها به سمت آنها می شود، ارتباطی 
به عملکرد شــما ندارد و اتفاقا برخی 
بانک های دولتی دیگر که آنها نیز کاما 
دارند قانونمند عمل می کنند، مثل شما 
دچار این آسیب شده اند.خاندوزی با 
ابراز امیدواری برای اصاح خمیدگی 
منابع به سمت بانک های غیرقانونمند 
با تدابیر نظارتی بانک مرکزی گفت: به 
نظرم می شود در راستای سیاست های 
جذب منابع، سیاست های تسهیات و 
سیاست های سرمایه گذاری و استفاده 
کردن از شرکت ها و زیرمجموعه بانک 
و امثالهم ابتکارات خوبی را در دستور 
کار قرار داد که مجموعا بتواند برخی از 

عقب ماندگی ها را جبران کند.

وزیر اقتصــاد در ادمه گفت: به 
نظــرم در چارچــوب برنامه هایی که 
دوســتان هیئت مدیره بانک مسکن 
می تواننــد آماده کنند، حتما یک جزء 
مهــم باید این باشــد کــه حاکمیت 
چگونه می توانــد به ایفای بهتر نقش 
بانک مســکن کمک کند به این معنی 
که انتظارات از بانک، یکسویه نباشد. 
خانــدوزی عنوان داشــت: بنظر من 
با هدفگــذاری و بــا توقعاتی که در 
خصوص موضوع تأمین مالی بخش 
ســاخت و ســاز و عرضه مسکن و 
خدمات دیگری چــون ودیعه و ... از 
این بانک وجود دارد، حتما باید تنظیم 
گر نظام بانکی کشور، به شکل ویژه ای 

با بانک مسکن، تعامل کند.
وی با بیان اینکه بانک مســکن 
کاما در مسیر تحریک بخش واقعی 
اقتصاد و حوزه تولید و مسکن بعنوان 

یکی از شــعار های دولت قرار داشته 
و کمترین انحراف را از مســیر مورد 
انتظار دارد، گفت: به جهات متعددی، 
باید مقام پولی کشور، تدابیر ویژه ای را 
برای بانک مسکن بیاندیشد تا بتواند به 

وظایف خودش عمل کند.
وزیر اقتصاد افزود: البته نمی توان 
دســت روی دســت گذاشت و همه 
مســایل و موضوعات را به این احاله 
داد که مــا اگر مثا فان اجازه خاص 
و ویژه را می داشتیم شرایط مان خیلی 
بهتر می بود؛ بلکه باید یک بخشی را هم 
در داخل خود بانک تمهید کنیم و واقعا 
فراتر از روند سود و زیان بانک، مسئله 
نقش آفرینی بانک و تعاملی است که 
می تواند با سایر ابعاد و ابزارهای بازار 

سرمایه و بقیه ابزارها داشته باشد.
خاندوزی تصریح کرد: تهیه بسته 
تأمین مالی مسکن باید یکی از اهداف 

و اقدامات مجموعه بانک مسکن باشد 
و تبدیل به یکی از ارکان مهم آن شود.

وی با بیان اینکه، ممکن اســت 
در تعریف ابــزار های جدید، نیازمند 
تعامل بــا بخش های دیگر اقتصاد نیز 
باشــیم، عنوان کرد: برای جامعه ای که 
ســوال دارد "من منابع خرد خودم را 
کجا پس انداز کنم که از تورم محفوظ 
بماند؟" حتما یکی از بهترین پاسخ ها؛ 
باید بانک مسکن باشد منتهی به شرطی 
که شما در تعامل با بازار سرمایه، فعالانه 
بتوانید پیشنهادات خوبی ارائه دهید و 
چشــم انداز امید بخشــی برای مردم 

فراهم کنید. 
وزیر اقتصــاد ادامه داد: در خود 
بخش تســهیات و مشارکت و تولید 
مسکن و بسیاری اهداف دیگر نیز بانک 
باید بتواند به نحوی عمل کند که صرفا 
یک بانکدار منفعل نباشــد و خودش 
در سیاســتگذاری تأمین مالی بخش 
مســکن ایده داشته باشد و اساسا شما 
باید پیشنهاد ببرید و روی میز وزیر راه 

و شهرسازی بگذارید.

وزیراقتصادخواستارشد؛

تدوینبستهجامعتأمینمالیبخشمسکنتوسطبانکمسکن
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میلیاددلارونسبتبهدوسالگذشته۲۱میلیارددلاربیشتربود.نکتهمثبتدراینخصوص
اینبودکهبخشعمدهایازارزصادراتیماناشــیازصادراتغیرنفتیاســت.ماتوانستیم
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گروه اقتصادی -رئیس سازمان 
ملــی اســتاندارد ایــران تاکید کرد: 
خودروســازی که تاییدیه استاندارد 

را برای محصول خود دریافت کرده 
حــق ندارد خودرو را در انبار و کف 

کارخانه دپو کند.

»مهــدی اســام پناه« در جمع 
مدیران خودروســازی کشور با بیان 
اینکه نظام های اســتاندارد با فرآیند 

تولیــد عجین شــده اســت، گفت: 
سازمان ملی استاندارد ایران همواره 
حامی تولید کیفی اســت تا حقی از 

مصرف کننده ضایع نشود.
وی، استانداردها را قابل انعطاف 
دانســت و افزود: استانداردها باید با 

نظرات تخصصی روزآمد شود.
دبیر شــورای عالی اســتاندارد 
به ماده ۴۳ قانون تقویت و توســعه 
نظام اســتاندارد اشــاره و یادآوری 
کرد: این قانون به رییس سازمان ملی 
استاندارد ایران اختیار داده است تا در 
مواردی که ضرر و زیان جانی یا مالی 
به مردم وارد می شــود، مراکز تمرکز 

توزیع و فروش کالا را توقیف کند.
اسام پناه با بیان اینکه استاندارد 
بــرای تولید هزینه بر نیســت بلکه 
ارزش آفرین اســت، اظهار داشت: 
به همین منظور روش هایی از جمله 
ارزیابــی انطباق، آزمــون و غیره را 
جایگزیــن کردیم و لزومــاً اجرای 
اســتانداردهای خارجی مورد توجه 

قرار ندارد.
وی، اســتانداردها را کمینــه و 
حداقل شاخص دانست و مسوولیت 
در قبال مصرف کننــده و صیانت از 
حقوق عامه مردم در موضوع ایمنی 
و عملکرد را وظیفه و تکلیف قانونی 

عنوان کرد.
این مقام مسوول ادامه داد: ذات 
تولیــد و نظام های تایید صاحیت با 

هم عجین و غیر قابل انکارند.
اســام پناه بــا اشــاره به عمق 
ارتباط این ســازمان بــه عنوان یک 
دســتگاه نظارتی با صنایع کشــور 
تصریح کرد: با هم اندیشی ذی نفعان، 
صاحب نظران و متخصصان می توان 
با وضع قوانین و مقررات برای تعیین 
کیفیت، مشخصات مطلوب و معیار 
دقیقــی را با تجدیدنظر ریشــه ای و 
تحــول آفرین در نظام اســتاندارد و 
تایید صاحیت برای صنایع کشــور 

از جمله صنعت خودرو رقم زد.
وی، رتبه بنــدی کیفــی نظام 
اســتاندارد برای انــواع خودرو اعم 
از ســواری، تجــاری و کاربری را 
ضــروری و الزام آفرین دانســت و 
گفت: ایــن تقســیم بندی با هدف 
ارتقای ایمنی و عملکردی و پوشش 
اســتانداردها برپایه گستردگی دامنه 
 تحــت پوشــش مورد توجــه قرار 

دارد.
رییس ســازمان ملی استاندارد 
ایــران با اشــاره به تحــولات  اخیر 
در نظام اســتاندارد کشــور افزود: 
بایــد با معماری جدیــد در صنعت 

خودروســازی کشــور عــاوه بر 
داخلی،  مصرف کننــدگان  رضایت 
بازارهای صادراتی متنوع و متکثر را 

پیش بینی کنیم.
وی در پاســخ بــه تغییــر در 
زمان بندی اســتانداردهای اجباری، 
ملــی  ســازمان  خاطرنشــان کرد: 
اســتاندارد ایران پدرانه و مهربانانه 
همــه الزامات قانونــی را با در نظر 
گرفتــن شــرایط، محدودیت ها و با 
زمان بندی فنی به نفع مصرف کننده 
وارد مرحلهفــاز اجرایــی می کند و 
 همه ما ملزم بــه رعایت کامل قانون 

هستیم.
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